

# الأحكام القانونية للمعذرة المشروعة كشرط لقبول الطعن بال دعاوى المدنية وفقاً

## للتشريع الأردني

إعداد

لارا أسامة عباس الكردي

إشراف

الأستاذ الدكتور مهند عزمي أبو مغلي

### الملخص

جاءت هذه الدراسة لتهدف إلى تحديد المعذرة المشروعة، وميعاد تقديمها، علاوة على بيان السلطة التقديرية للمحكمة في قبولها أو رفضها والأثر المترتب على هاتين الحالتين، وبيان الطعون التي تقدم بها المعذرة المشروعة وهما الاستئناف والاعتراض كطريق مستحدث في القضايا الصلحية الحقوقية، وقد عالجت هذه الدراسة القصور التشريعي الذي يكتنف نصوص القانون في بيان مفهوم المعذرة المشروعة وحالاتها، وقد جاءت هذه الدراسة في إطار وصفي تحليلي وذلك بغية وصف ماهية المعذرة المشروعة وتحليل النصوص القانونية ذات العلاقة بموضوع الدراسة .

كما أنه وفي نهاية هذه الدراسة تم التوصل إلى مجموعة من النتائج أهمها أتاحه المشرع تقديم المعذرة المشروعة ضماناً للحقوق وتحقيقاً للعدالة بين المتقاضين . بالإضافة إلى مجموعة من التوصيات أهمها قيام النظام القضائي بالإسراع في النظر في تقدير وجود المعذرة المشروعة ومدى مشروعيتها بدلاً من الاتجاه نحو تأجيل الجلسات بسبب المعذرة المقدمة، وذلك لأن المعذرة المشروعة المقدمة يتم النظر فيها خلال جلسة الحكم ذاتها، وهذا يؤدي فعلاً إلى إطالة أمد التقاضي حيث أنه من الأجدر إصدار قرار ابتدائي حول جدية المعذرة المشروعة من عدمها قبل

الدخول في الموضوع مما يسهل مرونة النظام القضائي الذي أتاح للقضاة السلطة التقديرية في تقييم المعذرة المشروعة المطروحة أمامهم.

الكلمات المفتاحية : المعذرة المشروعة، الطعن ، الاعتراض ، الاستئناف ، القضايا الحقوقية.

# **Legal provisions of Legitimate Excuse as a Condition for Accepting of civil lawsuits pursuant to The Jordanian legislation**

**Prepared by**

**Lara AL-kurdi**

**Supervised by**

**Prof . Mohannad Abu- Moghli**

## **Abstract**

This study aims to determine the legitimate excuse and the deadline for submitting it, in addition to explaining the discretionary power of the court in accepting or rejecting it and the impact resulting from these two cases, and explaining the appeals submitted by the legitimate excuse, which are appeal and objection as a new method in legal settlement cases. This study addressed the legislative deficiency. Which surrounds the texts of the law in explaining the concept of a legitimate excuse and its cases. This study came within a descriptive and analytical framework in order to describe the nature of a legitimate excuse and analyze the legal texts related to the subject of the study.

The study also reached a set of results, the most important of which is that the legislator allowed the provision of a legitimate excuse to guarantee rights and achieve justice between litigants, in addition to a set of recommendations, the most important of which is for the judicial system to expedite consideration of the determination of the existence of a legitimate excuse and the extent of its legitimacy, instead of tending towards postponing sessions due to the excuse given, because The legitimate excuse

presented is considered during the ruling session itself, and this actually leads to prolonging the duration of the litigation, as it is more appropriate to issue a preliminary decision on the seriousness of the legitimate excuse or not before entering into the matter, which facilitates the flexibility of the judicial system, which allows judges the discretion to evaluate the legitimate excuse presented. In front of them

**Keywords: legitimate excuse, appeal, objection, appeal, legal issues.**